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Milí Harrachováci, 

měsíc září nám ukázal svoji 
slunečnou tvář. Večery se ale 
již prodlužují a příroda se 
chystá na podzim. Dne 3. září 
jsme společně zahájili nový 
školní rok v základní škole. 
Do školy a školky chodím 
moc ráda. Jsou to chvíle, kdy 
mohu zapomenout na všední 
starosti a setkávat se s dět-
mi, které mají starosti úplně 
jiné než my dospělí. Letošní 
zahájení školního roku v Harrachově bylo pro mě ještě 
emotivnější, protože školní docházku zahájil i můj vnuk 
Štěpán, byť v Liberci. Výstavba bytů v bývalém učilišti 
pokračuje podle harmonogramu. Na kontrolních dnech, 
které probíhají každé úterý, diskutujeme vše, co se za 
posledních sedm dnů podařilo či kde nastaly problémy. 
V září proběhla schůzka s pracovníkem ČSOB, který 
provede realizaci umístění vkladového bankomatu do bu-
dovy MěÚ. Toto proběhne v podzimních měsících tohoto 
roku při rekonstrukci turistického informačního centra.
Poslední jednání zastupitelů v tomto volebním období 
se uskutečnilo ve středu 19. 9. v budově naší základní 
školy. Na programu byla zpráva o hospodaření města 
Harrachov k poslednímu srpnu, schválení rozpočtového 
opatření například na předfinancování oprav místních 
komunikací v Anenském údolí, v Borovicích, na Stude-
nov a v Huťském koutu, dále na výměnu oken a dveří 
v budově kina. Předložila jsem i návrh na vyřazení majet-
ku a změny obecně závazných vyhlášek. Zastupitelé do-
stali ještě návrh na podání žádosti o dotaci na zateplení 
kina. Tento návrh prošel a můžeme se tedy těšit na zahá-
jení provozu kina na jaře příštího roku.
Dne 8. září proběhla oslava k 135. výročí založení jed-
notky Sboru dobrovolných hasičů v Harrachově. Protože 
naše město je významným střediskem cestovního ruchu, 
musíme mít zřízenou poloprofesionální jednotku hasičů, 
tzv. JPO II., která vyjíždí i k dopravním nehodám. Chci 
hasičům za jejich obětavou a nelehkou práci poděkovat. 
Vaší práce si nesmírně vážím.
V sobotu 15. září jsme společně jeli na vinobraní do Měl-
níka. Počasí bylo skvělé, nálada ještě lepší, všichni jsme 
si výlet krásně užili.
Milí Harrachováci,  
je pár dnů před volbami, začíná předvolební kampaň. 
Bylo mi ctí být díky vašim hlasům osm let ve funkci 
starostky. Vaší důvěry si nesmírně vážím. Zažívala jsem 
mnohdy velmi osobní ataky a nelehké okamžiky. Přes 
to všechno jsem hrdá, že jsme v našem krásném městě 
prosadili velké množství potřebných věcí nezbytných pro 
jeho rozvoj. Nebudu zastírat, že se před osmi lety značně 
změnila atmosféra při jednáních zastupitelů města. 
Zastupitelstvo se díky některým konkrétním osobám 
jasně vymezilo na opozici a koalici a opoziční zastupi-
telé byli v převážné většině případů proti návrhům nebo 
se hlasování zdrželi. Na to mají svaté právo, očekávala 
bych však, že budou diskutovat, případně podají kon-
krétní a rozumný protinávrh. Naprosto nepochopitelné 

byly každoroční nesouhlasy s navrhovaným vyrovnaným 
rozpočtem města a nesouhlas s výstavbou bytů pro obča-
ny města v bývalém lesnickém učilišti. Zápisy z jednání 
zastupitelstva najdete v archivu webových stránek města 
Harrachov.
Vy, kteří čtete Harrachovský zpravodaj, máte možnost 
si každý měsíc přečíst, jaký byl můj program v měsíci 
předchozím a máte tak jistou představu o tom, co dělám. 
Pokud svými hlasy rozhodnete o pokračování v mé práci, 
předem vám za ně děkuji. 

Milí Harrachováci,
přeji vám šťastnou ruku v komunálních volbách a dobré 
nové vedení města, přesně takové, jaké si přejete. Přeji 
vám mnoho zdraví, štěstí a spokojenosti. Přeji vám mno-
ho osobních a pracovních úspěchů.

Pěkný říjen vám přeji

Va š e  Eva Zbrojová 
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Koncert Tomáše 
Kluse rozzářil plný 
harrachovský kostel
Cože, koncert Tomáše Kluse v harrachovském kostele? 
Asi mnozí, ke kterým se tato informace dostala, si položili 
stejnou otázku. Znělo to totiž dost neuvěřitelně, že zpěvák 
tohoto formátu by měl vystupovat v našem maličkém kostele.
Ve čtvrtek 6. září od 19 hodin se ale ti, kteří si stihli pořídit 
vstupenku, mohli na vlastní oči a uši přesvědčit o tom, že je 
to fakt pravda. Koncertu předcházely pečlivé přípravy nejen 
v podobě zvukové zkoušky, ale aby i prostředí kostela pů-
sobilo při koncertu harmonickým dojmem, byl celý prostor 
kostela provoněn vonnými tyčinkami s bylinkami a osvícen 
svíčkami, které nesly své poselství. 
Během vystoupení předvedl Tomáš Klus se svým parťákem 
Jiřím Kučerovským neuvěřitelnou show, kde zazněly nejen 
ty největší Klusovy hity, ale kde padaly i vtipné a moudrem 
nabité dialogy mezi účinkujícími nebo v hlavě Tomáše Kluse 
narychlo a spontánně vymyšlené texty, ke kterým ho kytaro-
vě doprovázel právě Jiří Kučerovský. Koncert si užili nejen 
dospělí diváci, ale i ti dětští, protože těm Tomáš Klus hrál i na 
jejich přání. U skladby Nina došlo dokonce na duet Tomáše 
Kluse s jednou z divaček. Tato skladba byla zazpívána tak 
bravurně, že nikdo nechtěl věřit tomu, že to nebylo předem 
domluvené a nazkoušené. Ne, opravdu nebylo, což potvrdil 
i hlavní organizátor celého koncertu Radek Pilař. Tomáš 
Klus sice se společným vystoupením počítal, ale ta dotyčná 
o tom neměla ani ponětí a bylo to pro ni velké překvapení. 
Na druhou stranu je však zpěvačkou jedné amatérské kapely 
z Jilemnice, která má ve svém repertoáru i některé skladby 
Tomáše Kluse, takže jí vystoupení po prvotním šoku před 
početným publikem očividně nečinilo problém. Na závěr 
dvouhodinového koncertu byla zahrána a zazpívána Mantra, 
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UDÁLO SE

V sobotu 8. září se v Harrachově slavilo výročí 135 let 
založení SDH Harrachov
Před 135 lety dne 27. 5. 1883 rozhodlo obecní zastupitelstvo se souhla-
sem hraběte Harracha o založení hasičského sboru se sídlem v Novém 
Světě. Stejně jako v současné době bylo úkolem hasičů chránit životy 
a majetky obyvatel v případě požáru, povodní či jiných živelných po-
hrom.
Toto výročí jsme si připomněli slavnostní akcí, kterou zahájil náměstek 
starosty SDH Harrachov Martin Soukup. Poté se slova ujala starostka 
města Eva Zbrojová, která ve svém projevu zmínila, že před osmi lety 
byl technický stav výjezdních vozidel harrachovských hasičů v neutěše-
ném stavu. Dokonce se na přelomu roku 2008 a 2009 stalo to, že výjez-
du nebylo schopno ani jedno ze dvou hasičských vozidel. V roce 2012 se 
podařilo repasovat vozidlo Tatra, o rok později pořídit vrata k hasičárně 
a v dalším roce získat darem vozidlo Liaz od HZS v Liberci. „To jsme 
museli samozřejmě také dovybavit z vlastních prostředků, protože do 
Harrachova přišlo bez potřebného příslušenství,“ doplňuje starostka.

která zážitek z tohoto jedinečného hudebního prožitku ještě 
více umocnila. 
Pak Tomáše Kluse čekal ještě dlouhý zástup jeho fanoušků, 
kteří si od něj odnášeli podpisy či se s ním mohli obejmout 
a pozdravit. Některé z žen odcházely i s polibkem a o to 
s větším úsměvem. Minimálně většina návštěvníků odchá-
zela z koncertu s nadšením, blaženým úsměvem a nabitá 
tou správnou a dobrou jiskrou. Jelikož i Tomáši Klusovi 

se v Harrachově nejen atmosféra koncertu líbila, slíbil, že 
k nám znovu příští rok zavítá. Můžete se tedy už nyní těšit na 
další, pozitivní energií nabitý hudební zážitek v podání To-
máše Kluse a Jiřího Kučerovského. Pokud chcete znát další 
podrobnosti k samotnému koncertu, přečtete si rubriku Pár 
otázek pro…, kde je zpovídán hlavní organizátor koncertu 
Radek Pilař.

L e n k a  S k r b k o v á
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V Harrachově opět probíhal 
velký úklid
Harrachov se letos na jaře už čtvrtým rokem zapojil do akce 
Ukliďme svět, ukliďme Česko. Premiérově se ale v sobotu  
15. září zapojil i do celosvětové úklidové kampaně konající se po letní sezoně. Zapojení dobrovolníci si uvědomili, že je důle-
žité mít Harrachov hezky uklizený nejen po zimní sezoně, ale i po té letní, která je pro naši horskou přírodu čím dál vytíže-
nější. Do zářijového úklidu se pustilo 28 dobrovolníků, kteří měli na starosti sedm nejfrekventovanějších úseků. Nasbíralo 
se 120 kg odpadu s tím, že tento odpad byl ještě dále vytříděn. Milým překvapením byla účast dvou dobrovolníků, kteří 
neváhali přijet pomoci až z Vrchlabí. Poděkování patří nejen všem zúčastněným dobrovolníkům, ale dále Marku Lahodovi, 
který zajistil občerstvení a městu Harrachov, které se postaralo o svoz nasbíraného odpadu.

Z a  p o ř a d a t e l e  a k c e  P u m p t r a c k  H a r r a c h o v  z . s . 
J a r o s l a v  Č e c h

V Harrachově máme díky tomu, že jsme střediskem cestovní-
ho ruchu i poloprofesionální jednotku JPO II. A také jednotku 
k výjezdu k dopravním nehodám. Jsou to samozřejmě stejní 
lidé, stejní hasiči, kteří jsou členy sboru dobrovolných hasičů. 
Jen malé politování starostka vyjádřila, a to nad nedostatkem 
hasičského dorostu. Budeme proto doufat, že i tento stav se 
co nejdříve změní.
S díky za jejich práci poté hasičům předala symbol jejich pro-
fese – ze dřeva vysochaného patrona hasičů – svatého Floriá-
na, jenž bude dohlížet na všechny, kteří svoji nelehkou práci 
vykonávají s osobním nasazením a velkou obětavostí. „Chci 
hasičům za jejich obětavou a nelehkou práci poděkovat,“ oce-
nila práci hasičů starostka. „Velmi si vaší práce vážím a věřte 
mi, že pokaždé, když mi pípne SMS s oznámením o výjezdu, 
myslím na vás a držím vám palce, aby všechno dobře dopadlo 
a abyste se v pořádku vrátili domů, do Harrachova,“ dodala na 
závěr svého projevu.
Starosta SDH Harrachov Roman Polívka pak předal starostce 
města Evě Zbrojové pamětní medaili, kterou ocenili výbornou 
a dlouholetou vzájemnou spolupráci.

M a r k é t a  N o v o t n á

UDÁLO SE
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Foto: L. Skrbková

Foto: M. Novotná
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Z diáře starostky města
1. 9. účast na Kaml cupu – předání cen

3. 9. zahájení školního roku v základní škole,

jednání rady města

4. 9. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady města,

jednání s Martinem Chroustem – zástupcem rádia Beat,

kontrolní den výstavby bytů pro seniory

5. 9. jednání s panem Boswartem z ČSOB o umístění 

vkladomatu,
jednání s panem Kolenským

6. 9. rozhovor do rádia RCL,

jednání v domově seniorů ve Velkých Hamrech na téma 

zřízení terénní sociální služby pro obce Mikroregionu 

Tanvaldska

8. 9. účast na slavnostní akci k 135. výročí založení SDH 

v Harrachově

10. 9. jednání rady města

11. 9. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady 

města,
kontrolní den výstavby bytů pro seniory,

návštěva jubilanta

12. 9. pravidelná koordinační schůzka se zástupci společ-

nosti KORID na téma jízdních řádů

13. 9. výběr dlažby do koupelen budoucích bytů pro 

seniory,
návštěva jubilanta,

pravidelné setkání s občany

14. 9. jednání s Alenou Jíchovou o turistickém pochodu 

TO Srnky dne 22. 9.,

první zasedání volební komise – losování předsedy a místo-

předsedy OVK,

návštěva jubilanta

17. 9. jednání s Miloslavem Malečkem – vedoucím  

OO PČR,
účast na soudním jednání,

jednání rady města

18. 9. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady města

19. 9. jednání rady SOLK ve Vrchlabí,

jednání zastupitelstva města

20. 9. účast při soudním jednání v Semilech,

návštěva jubilanta

     ( l s )

INFORMACE Z RADNICE

Proč v sanitce nemusí být vždy lékař
„Ale vy nejste lékař! Čekali jsme lékaře. A to mi ani nedáte prášky 
nebo nenapíšete recept?“ I s takovými reakcemi se dnes bohužel 
pracovníci zdravotnické záchranné služby setkávají. A nejsou to 
případy ojedinělé. Mnozí lidé si bohužel stále záchranku zaměňují 
za lékařské služby v pohodlí domova.
Záchranář je ale označení pro člověka, jehož úkolem je zachra-
ňovat osoby, zvířata i věci před nebezpečím nebo poškozením. 
Hlavním úkolem záchranářů je zachraňovat lidské životy. Sanitka 
není zmenšená nemocnice, ba ani laboratoř, nedisponuje diagnos-
tickými přístroji, jako je ultrazvuk, rentgen, CT a další technikou, 
kterou lékař potřebuje k přesnější diagnostice problému. I léky, 
které jsou v sanitce k dispozici, mají poměrně omezený charakter 
a není jich mnoho. Téměř všechny jsou navíc určeny k injekční 
aplikaci, aby jejich nástup byl co nejrychlejší. Podporují životní 
funkce, tlumí bolest, uklidňují. Záchranář ani lékař Zdravotnické 
záchranné služby nemůže odejít od pacienta a nechat mu krabičku 
léků, nedisponuje ani recepty, kde by mohl léky předepsat. 
Zdravotnická záchranná služba je přednemocniční péče – jejím 
hlavním posláním je tedy záchrana života a primární ošetření, 

v případě potřeby pak následné předání lékařům v nemocnicích, 
kteří již mají potřebné diagnostické možnosti, přístroje a možnosti 
léčby.
Proč tedy v sanitě nemusí jezdit lékař? V rámci přednemocniční 
péče není tak velký rozdíl, zda k vám přijede lékař či zkušený 
záchranář, oba se budou snažit udělat to nejlepší, co v danou chvíli 
mohou. Zdravotnického nelékařského personálu je na záchrance 
nejvíc, pracují zde zdravotní sestry se specializací a zdravotničtí 
záchranáři, tedy absolventi bakalářského studia nebo absolventi 
tříletého studia na vyšší odborné škole.
Pokud k pacientovi přijede sanita bez lékaře, posádka má vždy 
možnost (v některých případech povinnost), s ním situaci telefo-
nicky konzultovat. Lékařů na Zdravotnické záchranné službě pra-
cuje méně a vyjíždějí za pacienty pouze v případech, kdy má jejich 
přítomnost opodstatnění. Operátoři na tísňové lince navíc situaci 
u všech případů vždy sledují a ve spolupráci se záchranáři vyhod-
nocují a mají možnost lékaře v případě potřeby vyslat na místo.
Letošní letní měsíce byly pro Zdravotnickou záchrannou službu 
velmi náročné. Každá z třiceti posádek ve službě za svou dvanácti-
hodinovou směnu vyjížděla k pacientům v průměru devětkrát.

w w w. z z s l k . c z

Postup prací – „Pečovatelské byty čp. 155 Harrachov“
Den 120., 11. 9. 2018 – máme za sebou 16. kontrolní den od 
počátku stavby. 
Řemeslníci dodavatele i subdodavatelů usilovně pracují na 
zateplení vnějšího pláště budovy, dostavují schodiště do 
5. NP, kde byly dosud nevyužívané prostory, a pokračují 
i nadále na výtahové šachtě, ZTI, ÚT a VZT. Kvalitu prací 
pozorně sleduje ostřížím zrakem technický dozor investora 

na jedné straně a vedoucí dodavatele na straně druhé. 
Zástupci dodavatele plánují mít do zimy stavbu kompletně 
uzavřenou, aby nemuseli v zimě práce na stavbě zastavit 
a mohli pokračovat s pracemi uvnitř budovy. 
Pojďme jim tedy společně držet pěsti, aby se to povedlo. 

D a g m a r  S t a ň k o v á

Majetkový odbor – výstavba pečovatelských bytů

ZDRAVOTNICKÁ ZÁCHRANNÁ SLUŽBA LIBERECKÉHO KRAJE



POLICIE ČR RADÍ OBČANŮM

Podvody páchané na seniorech jsou poměrně latentní trestnou 
činností. Okradení se stydí a raději se s událostí nesvěří, a to 
ani v rámci rodiny. Pachatelé jsou čím dál sofistikovanější, 
nezanechávají za sebou žádné stopy a pro kriminalisty je těžké 
je dopadnout. Hlavním důvodem, proč si pachatelé vybírají 
starší osoby, je ten, že senioři jsou osamělí, dobrosrdeční a 
důvěřiví. Rádi a pozorně naslouchají, mají minimum kontaktu 
s okolím, jsou méně ostražití, tělesně slabší, a proto se i hůře 
brání jakémukoliv útoku. Podvodníci zacházejí tak daleko, že se 
nejen dostávají do blízkosti seniorů, ale i do jejich obydlí, kde je 
následně připraví i o celoživotní úspory. Jsou velice výřeční, na 
první pohled působí sympaticky a jsou schopni bez problémů 
navazovat kontakty. Své podvody mají velice dobře připravené. 
Pracují i ve skupině dvou až tří osob a pachatelkami bývají i 
ženy. Nelze říci, že by se jednalo o nevzdělané jedince, pachatelé 
mají intelektuální schopnosti, snaží se působit vzdělaně, použí-
vají slova, kterým senioři nerozumí. Tito pachatelé jsou schopni 
rychlé improvizace, přizpůsobí se okamžitě situaci, dokážou 
odhadnout svoji oběť a snadno si získávají důvěru. 

Co mají pachatelé společného, jsou opakující se legendy, se 
kterými bývají stále úspěšní.

-  VRÁCENÍ PENĚZ či požadování NEDOPLATKU 
za různé energetické služby – voda, plyn, elektrika. 
Zde bychom rádi upozornili, že žádná energetická 
společnost nevybírá ani nevrací peníze v hotovos-
ti!!! Nikdo vám domů žádný přeplatek za energii 
nepřinese a nikdy za tyto služby neplaťte nikomu 
v hotovosti u vás doma! Nejčastěji v těchto 
případech jde podvodníkům o to, aby viděli, kam 
si jdete pro peníze, a poté se vám snaží vloudit 
do domu pod záminkou, že potřebují na toaletu či 
požádají o vodu.  

- PŘEPSÁNÍ SMLOUVY. Pachatelé se vydávají za pracovníky 
energetických společností, přichází s tím, že za tento přepis 
smlouvy musíte zaplatit. Nic neplaťte v hotovosti a nikoho si 
domů nepouštějte! O případných změnách ve smlouvách se 
poraďte s rodinou, příbuznými, sousedy a podobně. Nikdy se 
nenechte donutit cokoliv okamžitě podepsat! Požádejte o čas na 
rozmyšlenou. 
Další trik podvodníků je opisování stavu vodoměru, plynoměru 
apod. V těchto případech si ověřte, že se opravdu jedná o pra-
covníka energetické společnosti. To, že má cizí osoba na sobě 
montérky s nápisem firmy, ještě neznamená, že se nejedná o 
podvodníka. Nechte si přes kukátko dveří nebo přes pootevřené 
dveře zabezpečené bezpečnostním řetízkem předložit služební 
průkazy pracovníků uvedených společností a případně si jejich 
totožnost ověřte u konkrétní společnosti. Jistě máte i možnost 
stav měřáku napsat na lísteček a dotyčným ho předat u dveří, 
případně zatelefonovat nebo poslat mailem do příslušné firmy. 
Další možností je, pokud se energetici ohlásí předem, požádat 
někoho z rodiny nebo souseda, aby v době, kdy má cizí osoba 
přijít, byl s vámi doma. Vaší povinností není pustit si do bytu 
cizí osobu! 
 
- VNUK či KAMARÁD NĚKOHO Z VAŠÍ RODINY. Zde je 
jejich nejčastější „pohádkou“ to, že někdo z rodiny měl doprav-
ní nehodu, porouchalo se mu auto, ztratil peněženku, zastavili 
ho policisté a podobně, on u sebe nemá peníze, a tak si poslal 
kamaráda za vámi, abyste mu pomohli. Onen kamarád je však 
podvodník. 

V těchto případech velmi často pachatelé kontaktují osoby 
telefonicky, přes pevnou linku. V současné době mají pevné 
linky především starší občané, a tak si podvodníci v telefon-
ních seznamech hledají osoby například i podle archaických 
jmen (například Anežky, Boženy, Marie apod.). V seznamu 
samozřejmě zjistí i adresu, kam za vámi následně přijdou. Jsou 
známy případy, kdy se senior zeptá „To jsi ty, Jiříku?“ a pachatel 
pohotově odpoví, že ano, nebo se sám pachatel zeptá „Ahoj, 
babi, hádej, kdo volá?“…

Zde máme několik rad:
•  Nikdy vy sami nesdělujte nikomu cizímu jméno svého příbuz-
ného, naopak se zeptejte vy jeho na jméno a příjmení údajného 
příbuzného, který má být v tísni.  
•  Pokud podvodník zazvoní u vašich dveří nebo vás potká před 
domem, nikdy ho nezvěte dovnitř do domu nebo bytu. Řek-
něte mu, ať počká venku, a pokud máte tu možnost, spojte se 
telefonicky s tím, komu máte údajné peníze poslat. Pokud se mu 
nedovoláte, zkuste kontaktovat někoho z rodiny. 
•  Pokud i tam budete neúspěšní, v žádném případě vám 
nedoporučujeme cizím osobám předávat peníze!  Dbejte i na 
to, abyste nenechali pootevřené dveře, aby vám zloději nevnikli 
do domu. Podvodníci se snaží, abyste podlehli stresu a iluzi, že 

někdo z rodiny nebo rodinný přítel je v obrovských problé-
mech a tlačí vás k vydání jakékoliv finanční hotovosti. 

Nedejte se! 

- PODOMNÍ PRODEJCI. V poslední době není 
výjimečné, že obce zakazují podomní prodej míst-
ní vyhláškou. Pokud si nejste jisti, jak je to u vás, 

obraťte se s dotazem na váš obecní úřad. Jestliže 
je u vás podomní prodej zakázaný a někdo se bude 

snažit vám cokoliv prodat, můžete kontaktovat státní 
policii na lince 158 nebo i městskou policii na lince 156. 

Obě tyto složky mohou prodejce pokutovat, neboť se prodejci 
dopouští přestupku porušení místní vyhlášky. Podvodníci v 
těchto případech nabízejí široký sortiment zboží a služeb jako 
jsou potraviny, kožešiny, nádobí, kosmetiku, pojištění, knížky 
atd. Zároveň nabízejí i výkup starého nábytku, oblečení, staro-
žitností apod. Nenechte se zlákat výhodnými nabídkami nebo 
tím, že se zbavíte starých nepotřebných věcí a ještě vyděláte!

A rada pro seniory, jak se nestát obětí podvodníků? 
•  Chraňte si své soukromí, nesvěřujte se s osobními věcmi cizím 
lidem. 
•  V žádném případě nepouštějte cizí osoby do domu či bytu. 
•  Udržujte dobré sousedské vztahy a případně sousedy požádej-
te o pomoc. 
•  Pořiďte si panoramatické kukátko nebo řetízek na dveře. 
•  Neotevírejte automaticky dveře, když nevíte, kdo je za nimi. 
•  Nejlepší je peníze ukládat do peněžních ústavů, a pokud je již 
máte doma, uschovejte je na několika různých místech. 
•  Důležitá telefonní čísla mějte viditelně blízko telefonu, abyste 
mohli případně rychle zavolat pomoc.

Pokud byste potřebovali pomoc, můžete se kromě policie na 
čísle 158 obrátit i na krizovou linku pro seniory – 800 157 157, 
která je v provozu 24 hodin denně. Volání na linku je zdarma.
Za rok 2017 bylo v Libereckém kraji evidováno celkem 24 pří-
padů a evidovaná škoda činila 1 805 273 Kč.
Za letošní rok 2018 je v České republice zaevidováno téměř 400 
případů se škodou přes 18 milionů korun.
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ZE SPORTU

Deštivý, ale vydařený Kaml cup 

V pátek 31. srpna a v sobotu 1. září uspořádal Ski klub  
Harrachov ve spolupráci s městem Harrachov v našem krásném 
skokanském areálu na Kamlu největší sportovní akci letošního 
podzimu, tradiční Kaml cup ve skoku a severské kombinaci. Je to 
již opět 10 let od velkolepé oslavy 100 let lyžování v Harrachově, 
a tak vznikla myšlenka připomenout si 110. výročí právě závody 
na Kamlu. Program jsme rozšířili na 2 dny. V pátek večer se 
konaly skokanské závody na můstcích K18 a K26, v sobotu ráno 
druhá část severské kombinace, běh na tratích v areálu Kamlu. 
Následovaly skoky předžáků na můstku K8 a pak již nový, otevře-
ný závod pro všechny kategorie na můstku K26. Krakonoš nám 
letos bohužel nepřál. Páteční večer se ještě obešel bez srážek, 
sobotní předpověď se bohužel vyplnila. Celý den pršelo a byl to 
vlastně jediný den letošního léta, který úplně propršel. Byli jsme 
však připraveni i na toto, postavili jsme takové množství stanů, 
ve kterých bylo zázemí pro všechny závodníky i diváky, takže 
nakonec i sobotní program proběhl úspěšně. 
Na startu skokanské části závodu se sešla rovná stovka dětí 
z téměř všech klubů v ČR. Na můstku K18 skákali žáci a žačky 
9–10 let a žačky 11–12 let. Pro všechny kategorie to byl zároveň 
závod Mistrovství ČR. Celkem závodilo 34 dětí. Z domácích se 
na 2. místě umístila Bára Štěpánková, 3. Týna Tajčová a 6. Bětka 
Hamáčková, v početném poli chlapců byl 13. Filip Lahoda  
a 21. Matěj Dostál. Na můstku K26 pak startovaly všechny ostat-
ní kategorie. V žácích 11–12 let obsadil 3. místo Dominik Lukeš, 
5. Hynek Dostalík, 7. Matyáš Tajč, 11. Jakub Hnyk a 16. Kryštof 
Kunrt, v nejstarší kategorii 13–14 let byl 5. Martin Slavík  
a 10. Josef Slavík.
V sobotu již od 9 hodin pokračoval Kaml cup druhou částí 
severské kombinace, a to během. Za neustálého deště startovali 
nejprve předžáci. Mezi 30 dívkami a chlapci startovali  
i 3 závodníci našeho ski klubu, Terezie Lahodová, Karolína 
Lejsková a Josef Hamáček. Naše děvčata obsadila prvá dvě místa. 
V žačkách  9–10 let na trati 1 km vybojovala 2. místo Barbora 
Štěpánková, 4. Leontýna Tajčová a 7. Alžběta Hamáčková, mezi 
chlapci byl 18. Matěj Dostál. Na dvoukilometrové trati mezi žáky 
11–12 let skončil Dominik Lukeš 2., Hynek Dostalík 4., Jakub 
Hnyk 5., Matyáš Tajč 10. a Kryštof Kunrt 12. V nejstarší kategorii 
13–14 let na trati 3 km obsadil Josef Slavík 10. 
Od 11 hodin absolvovali svůj závod ve skoku na můstku K8 
předžáci. Mezi 30 chlapci a dívkami si úspěšně vedli i nejmlad-
ší domácí borci Terezie Lahodová, Karolína Lejsková a Josef 
Hamáček.
Po krátké přestávce se na můstku K26 uskutečnil otevřený závod 

pro všechny kategorie. Aby měli všichni pokud možno stejné 
podmínky, startovala kategorie 9–10 let z nejvyššího nájezdu, 
kategorie 11–12 a 13–14 let pak vždy o lavičku níže. Přihlášeno 
bylo 60 závodníků. Z našich se nejlépe umístil Martin Slavík na 
8. místě, Hynek Dostalík 10., Dominik Lukeš 23., Josef Slavík 
28., David Král 32., Kryštof Kunrt 37., Barbora Štěpánková  
43. a Leontýna Tajčová 47. Závod byl velice pozitivně hodnocen 
mezi trenéry i nominovanými funkcionáři, a tak se možná zrodila 
nová tradice při závodech Kaml cupu.
A pak již následovalo dlouhé předávání cen nejlepším závodní-
kům. A díky mnoha partnerům, kteří závod podpořili, to byly 
ceny skutečně hodnotné. Všech 30 předžáků obdrželo krásné 
věcné ceny, ve všech dalších kategoriích byli oceněni nejlepší  
3 chlapci i dívky, a to jak ve skoku, tak i v severské kombinaci.  
Ve společném otevřeném závodě pro všechny kategorie byly 
připraveny ceny pro všechny, kteří závod dokončili. 
Přes nepřízeň počasí, především v sobotu, která snad byla 
nejhorším dnem za celé léto, dopadly závody na výbornou. 
K parádní atmosféře, která celou akci provázela, přispělo skvělé 
občerstvení, které připravil Marek Lahoda se svým týmem, 
hudba, o kterou se tradičně postaral Vlastík Novotný s Michalem 
Bartošem, i bohatá tombola, kterou připravily maminky našich 
závodníků. V moderování závodů letos Wolfa Slavíka doplnil 
i Dalibor Motejlek, který přijel podpořit naše nejmladší závod-
níky, čímž potěšil i český rekordman Tonda Hájek. Vyplatilo se 
postavit všechny stany, které jsme měli k dispozici, i ty zapůjčené 
od horské služby a sportovního areálu. Vznikl tak nejen velice 
pohledný areál, ale především zázemí a úkryt před deštěm pro 
všechny týmy i návštěvníky.
Za fantasticky prožité dny i šťastné oči všech zúčastněných dětí 
patří velký dík rodičům, funkcionářům a především sponzorům, 
kteří letošní Kaml cup podpořili.

S t a n i s l a v  S l a v í k

Poděkování sponzorům: Město Harrachov, Vitana Byšice, 
Sport Arsenal, ELDO servis, restaurant My piknik, Za pecí, 
Stemro, pension Schäfer, hotel Resident, pension Paseka – 
Tajčovi, sklárna Novosad a syn, pekařství Vokřínek, hasiči 
Harrachov, lékárna Harrachov, Kofola, Rauch, Algida, 
Bidfood, zelenina Šandera, pivovar Krušovice, Made group, 
pension Eliška, penzion 7, penzion Familia, pension Jitka, 
pension Luscinia, Bobovka Harrachov, SLČR, ČOV, J. 
Koldovská, L. Slavíková, M. Bartoš, P. Hnyk, F. Lejsek, H+W 
Slavíkovi, S. Tomeš, sport Ploc.



INZERCE

S námi máte klidný spánek!S námi máte klidný spánek!S námi máte klidný spánek!
Jste připraveni na nové vysílání DVB–T2?

Česká televize spustila na konci března novou pozemní vysílací síť, na kterou umístila všechny své programy v
plném vysokém rozlišení. Nová síť již vysílá ve formátu DVB-T2, na který postupně přejdou všechny volně vysí-
lané televizní kanály. S novým standardem DVB-T2 si však mnohé dnešní televizory a set-top-boxy neporadí,
a diváci se tak budou muset na technologickou změnu připravit, respektive vhodně vybavit.

Více než 95 % diváků může přeladit

Na nových sítích ve formátu DVB-T2 je již dostupné vysílání všech kanálů v plném vysokém rozlišení (Full-HD)
se zvukem DolbyDigital. A nic nebrání přeladění už nyní.

A proč Vám to vše píšeme?
I s novým TV přijímačem a nekvalitní společnou televizní anténou se nedopracujete kvalitního zvuku a
ostrého obrazu. Naše společnost ANTEX plus spol. s r.o. provádí bezplatné revize společných televiz-
ních antén a zařízení souvisejících s rozvodem v bytových domech. Cílem naší práce je vyhodnocení
systému STA pro DVB-T2. Výsledkem šetření je ucelený protokol o stavu Vašeho zařízení, včetně mě-
ření úrovně, kvality jednotlivých signálů a fotodokumentace, a to vše zcela zdarma. Proto, máte-li o
kompletní revizi Vaší antény zájem, kontaktujte nás.

Není DVB-T2 jako DVB-T2 + H.265/HEVC

Aby toho nebylo málo, tak aby Vaše televize přijímala nový typ vysílání, musí umět kombinaci DVB-T2 + kódo-
vání H.265/HEVC.

Přechod na nový formát DVB-T2 H.265/HEVC

Vám, kteří vlastníte starší TV přijímače či set-top-boxy, přinášíme nový výkonný DVB-T/T2 set-top-box s pod-
porou HD vysílání a kodeku H.265/HEVC, který uspokojí běžné i náročné uživatele a je vhodný i k vybavení
pokojů v hotelech a penzionech. Snadná instalace, elektronický průvodce EPG a teletext jsou samozřejmostí,
stejně jako možnost nahrávání a přehrávání vysílání z USB.

Set-top-box je zejména pro svoji citlivost vhodný pro příhraniční regiony a oblasti s horším příjmem TV signálu.
Tento výkonný DVB-T2 set-top-box Vám nabízíme za bezkonkurenční cenu 550 Kč včetně DPH. Objednávky
přijímáme na naší telefonní lince 608 970 750 nebo na emailové adrese: petr.fremut@antexplus.cz

Antex plus, spol. s r.o. | sídlo: Jeremenkova 510/41, 147 00 Praha 4 | telefon: 261 216 424
web: antexplus.cz | e-mail: info@antexplus.cz | IČ: 44793022 | DIČ: CZ44793022
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Tomáš Klus: Toužím s lidmi sdílet pravdu 
a žít ve šťastném světě

Zlatý slavík, kytarista, písničkář, 
herec, bývalý sportovec, táta tří dětí 
a hlavně člověk s velkým srdcem. 
Tomáše Kluse není třeba nijak složitě 
představovat. Osobnost velmi inspi-
rativní, a to ze všech úhlů pohledu. 
Setkali jsme na začátku září, den po 
koncertě v harrachovském kostele, 
kam přijel vystupovat s kytaristou 
Jiřím Kučerovským a jejich Cílovou 
skupinou. Bylo vyprodáno. Lidé od-
cházeli nadšení a s úsměvem na rtech. 
 
Do Harrachova jste přijel s kytaris-
tou Jiřím Kučerovským, se kterým 
vystupujete pravidelně. Jak jste k sobě 
našli cestu?
Zřejmě jsme si byli přiděleni vyšší 
mocí. Když jsem točil svoji prvotinu 

„Cestu do záhu(d)by“, potřeboval 
jsem kytaristu, který mi na ni dohraje 
věci, jež jsem já nebyl schopen zahrát. 
A tak jsem ve Zlíně potkal Jirku. Šli 
jsme na jedno pivko, trošku se nám 
to protáhlo a od té doby hrajeme spolu. 
V životě jsem bez něj hrál asi jen třikrát. 
Bez Jirky bych to v muzice snad ani 
nebyl já. On když vezme do ruky ná-
stroj, promění se přímo v šelmu. Umí 
hudbou mluvit a funguje jako můj zvý-
razňovač. Moc si toho vážím. Vnímá-
ním hudby mě hodně nakazil, otevřel 
dalším hudebním žánrům i způsobům 
naslouchání. Je to zkrátka pan Hudba.
Vaše hudba oslovuje posluchače na-
příč generacemi. Jak zvládáte popu-
laritu a její stinné stránky? V jednom 
z rozhovorů jste řekl, že sláva svazuje 
a staví mezi lidmi bariéry...
Sláva a popularita je jen iluze. Z mého 
úhlu pohledu vlastně neexistuje, i když 
z pohledu ostatních zřejmě ano. Naučil 
jsem se ji používat jako zvětšovací sklo, 
jako lupu, protože obnažuje charakte-
ry. Lidé přede mnou ukazují víc, než 
by chtěli. V tomhle ohledu mě to baví, 
protože lidi miluju a baví mě je po-
znávat napříč jejich povahami. Lidská 
různorodost je naprosto fantastická. 
Taky jsem žil v iluzi a slávu si přál. Ale 
ona mezi námi v rámci společenské 
hierarchie vytváří propasti, a to se 
mi nelíbí. Beru ji jako součást svého 
poslání. Pakliže jsem dostal dar dělat 
něco, co mě těší a naplňuje, tak přijí-
mám i odpovědnost za to, že jsem pod 
kontrolou.

Nikdy lidí nemáte dost a nejste z nich 
unavený?
Když chci, umím se před nimi zavřít. Ab-
solvuju pobyt ve tmě, strávím den volna 
v lese, nedělám nic, koukám doblba nebo 
si čtu. To jsem dřív neuměl a opravdu 
jsem býval unavený. Člověk pak má 
blízko k tomu, že třeba sáhne po sklenič-
ce nebo něčem podobném, ale to je jen 
krátkodobé řešení a nedá se praktikovat 
dohromady s dětmi. Proto jsem úplně 
přestal pít, když do mého života přišly 
děti. Po mejdanu bych byl druhý den 
k ničemu.
Máte před vystoupením nějaký rituál 
nebo u sebe nosíte talisman pro štěstí?
Na krku nosím panenku Marii s Ježíšem 
a Kálačakru (v sanskrtu kolo času – 
pozn. red.) a všude s sebou mám dordže 
(hromoklín neboli buddhistický rituální 
předmět – pozn. red.). Prostor hodně 
vykuřujeme bílou šalvějí, kadidlem nebo 
palo santem (vonné dřevo ze středoame-
rického stromu – pozn. red.).
Sám muziku skládáte, ale jakou hudbu 
posloucháte?
Poslouchám hudbu jako celek. Dělení na 
žánry mi přijde nefér. V přehrávači mám 
všechno od ambient, přes klasiku až po 
tvrdší rock nebo hip hop. Jména vám 
neřeknu, bylo by mi líto, kdybych někoho 
vynechal. V muzice nemám žádné hranice. 
Ale určitě víc vyhledávám přirozený projev 
než elektroniku, kde převažuje touha něco 

sdělit, ne se zalíbit. Mám rád autenticitu.
Kterou ze svých skladeb hrajete 
nejradši?
To taky nemůžu říct. Navíc nejsou tak 
úplně moje, protože se vnímám spíš 
jako prostředník, jenž má tenhle život za 
odměnu. V minulém životě jsem musel 
být asi hodný a lidem hodně pomáhat 
(smích). Všechny písničky, které jsou ke 
mně vyslány, vždycky vítám až s nábož-
nou úctou. Vlastně ani nevím, jak vzni-
kají. Jen poznám, že už přišla ta chvíle. 
Moje žena už to taky vypozorovala a tvrdí, 
že pokaždé začnu divně smrdět (smích). 
Tím pádem dostanu propušťák z denních 
aktivit, můžu zmizet do zkušebny a tam 
to ze sebe vypotit. Ke svým písničkám 
mám vztah jako k adoptovaným dětem 
a nedělám mezi nimi rozdíly.
Zpíváte si i doma?
Ano, hodně. Momentálně u nás díky 
pětileté dceři Josefíně frčí dívčí kapely 
typu Spice Girls, Ewa Farna a podobně, 
předtím proběhlo období Svěrák a Uhlíř. 
Nebo si zpíváme o tom, co právě děláme.
Vaše písničky to nejsou?
Ne, na sebe si opravdu moc nepotrpím 
(smích).
Před časem jste měl roční tvůrčí pauzu. 
Čím vás obohatila a o co jste kvůli ní 
naopak přišel?
To nebyla tvůrčí pauza, spíš pracovní. 
Najednou jsem zjistil, že nevím, co mám 
na koncertě říkat, a nechtěl jsem se 
opakovat. Toužím s lidmi sdílet pravdu 
a najednou to nešlo. Potřeboval jsem 
proto pauzu, abych znovu našel aspoň 
záblesk té pravdy. Zavřel jsem se doma 
s dětmi a rázem jí byl plný barák. Za-
čalo to ze mě tryskat, hodně často jsem 

„smrděl“ a napsal jsem desku „Spolu“, na 
které je jednadvacet písní. Byznys pauza 
se proměnila v tvůrčí vodopád (smích).
Původně jste dělal moderní pětiboj, zbý-
vá vám ještě někdy čas na nějaký sport?
Mám teď moderní trojboj a obsahuje tři 
disciplíny: Jenovéfa, Alfréd a Josefína. 
A k tomu dva psi (smích).
Věnujete se józe a meditaci. Bylo pro vás 
těžké s tak nabitým programem zklid-
nit své myšlenky a naučit se pozorovat 
svůj dech?
Minulý čas ve vaší otázce je příliš před-
časný. Na této cestě jsem si ještě ani 
nezavázal tkaničky (smích). Duchovní 
věci potřebují mít svůj řád a to s malými 
dětmi při nejlepší vůli nejde. Myslel jsem 

ROZHOVOR 
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ROZHOVOR

si, že něco stihnu ráno, takže jsem začal 
vstávat v šest. Když děti začaly vylé-
zat v šest se mnou, vstával jsem v pět. 
Jakmile se začaly budit ve čtvrt na šest, 
tak jsem toho nechal. Taková hra na ho-
něnou nemá smysl. Nejvíc času teď na 
sebe mám, když vyjedeme na koncerty. 
Tam se snažím cvičení praktikovat co 
nejvíc. Doma hraje prim rodina. Chci si 
děti užít, dokud to jde. Až o mě nebu-
dou stát, budu mít tolik času, že nebudu 
vědět, co s ním. Tehdy se snad doberu 
duchovních výšin (smích). I když cesta 
přes rodinu je taky dobrá, hlavně co se 
týče ega. Děti člověka výborně odsebe-
středňují. Musíte řešit podstatné věci, 
ne sebe.
Jste věřící?
Ano, jsem takový křesťanský buddhis-
ta. Vidím veliké paralely mezi životem 
Buddhy a životem Ježíše. Škoda, že se 
mezi sebou handrkujeme kvůli pojme-
nování Boha. Měli bychom řešit jeho 
podstatu. Není čas se modlit. Měli 
bychom zatáhnout za jeden provaz 
a zachránit možnost, aby se ještě mohly 
modlit naše děti. Je důležité začít pra-
covat na tom, aby každý z nás byl dobrý 
člověk, což znamená pomáhat druhým 
a nezpůsobovat jim zlo. Není to složité. 
Svět bude šťastný, pokud na něm budou 
šťastné děti.
Absolvoval jste týdenní pobyt v na-
prosté tmě. Co to ve vás vyvolalo za 
pocity?
Bylo to skvělé, chtěl bych tam strávit 
ještě deset dní. Myslím si, že to ale 
není pro každého. Moje žena by se tam 
určitě zbláznila a ví to. Musí pořád něco 
dělat, s někým se bavit, něco tvořit a je 
Vodnářka. Já jsem Býk, mám rád ten 
svůj klídek v ohrádce (smích). Nejdřív 
jsem se hodně vyspal, moje spánková 
deprivace byla poměrně veliká, a pak 
jsem tam slyšel ozvěny svých ne úplně 
dobrých skutků, které jsem kdy vykonal. 
Zjistil jsem, že jsem v životě nejvíc 
ubližoval lidem, které jsem nejvíc mi-
loval, takže jsem se ve tmě taky hodně 
omlouval. No a nakonec jsem tam měl 
i halucinace a několik zjevení. Bylo to 
přínosné.
Jste politicky aktivní občan, vyjad-
řujete se veřejně k politickému dění, 
glosujete politiku na sociálních sítích, 
distancoval jste se od premiéra An-
dreje Babiše, kvůli volbě prezidenta 
jste z dovolené s rodinou letěl volit 
na konzulát do Kanady. Mladí lidé 
ale k volbám příliš nechodí. V čem je 
podle vás zakopaný pes? Jak je přimět 

k odpovědnosti, kde začít s politickou 
angažovaností?
Mám pocit, že stále čekáme na nějaké 
hrdiny, kteří všechno udělají za nás, 
a už nám nedochází, že dění ve veřej-
ném prostoru máme my ve vlastních 

rukou. My jsme vinni za to, co se děje 
okolo a v našich životech. Jestli chceme 
být spokojení, musíme se přičinit a začít 
u sebe, vlastní prací. To samozřejmě 
není zadarmo. Mladí nevidí příklad ve 
svých rodičích, kteří jsou takzvaně una-
vení politikou. Tenhle argument přímo 
nesnáším. Politika se přece týká nás 
všech. Do práce chodíme po chodníku, 
jezdíme hromadnou dopravou, dvakrát 
do týdne nám odvezou popelnici, to 
všechno je politika! V momentě, kdy 
se o ní přestaneme zajímat, nebude se 
nikdo zajímat ani o nás. Proč si stěžovat 
u piva? Běžte a změňte to! Chtějte 
vysvětlení, odpovědi, vyžadujte odpo-
vědnost, komunikujte.
Jste táta od rodiny, máte tři děti. Jaká 
je vaše výchova?
Myslím, že nejlepší je brát děti do party. 
Nejsou to hlupáci, mají zatím jen míň 
informací, ale jsou jich lačné. Nejsem 
úplně pro tzv. nevýchovu, hranice 
děti musí mít. Jakmile je ale překročí, 
nejsem ani zastáncem toho, abychom 
je ztloukli nebo je trestali. Ideálním 
řešením je dialog – jak mezi lidmi 
venku, tak doma. Máme pusu, mozek, 
uši, abychom si naslouchali, tak toho 
využívejme. Ruka to nevysvětlí nikdy 
tak dobře. Děti, které jsou bité, nejsou 
šťastné, a já chci žít ve šťastném světě.
Podle čeho jste dětem vybírali jména?
Naší prvorozenou dceru jsem chtěl 
pojmenovat Josefína a moje velkorysá 
žena mi to dovolila. Vzdávám tím svůj 

hold Josefovi, jenž je pro mě nedoce-
něná biblická postava. Tamara potom 
přišla s Alfrédem, který je moudrý rádce, 
král přírody a elfů. Skvěle to na něj 
sedí. Když se narodil, vypadal jako děda, 
kterému je 80 let. Úplně jako Benjamin 
Button! Do roka jsem mu jenom vykal 
(smích). Vybrat jméno pro Jenůvku 
bylo asi nejtěžší. Měli jsme jich spoustu 
a nakonec jsme se shodli, že tam musí 
být písmenko „f“. Vyšla z toho Jenovéfa, 
matka rodu. Krásné a vznešené jméno. 
A ona taková je, naše matka rodu. Vnáší 
do naší rodiny vnitřní klid. Má ráda svůj 
řád, na všechny se usmívá...
Se svou ženou Tamarou jste nazpíval 
duet „A pak“, ve kterém zpíváte, že 
svět se promění. V jakém směru byste 
si ideální změnu představoval?
Rád bych, abychom se všichni odklonili 
od násilných myšlenek. Zlo vždycky 
plodí zlo. Všechny zbraně by se zničily, 
roztavily a my bychom žili v bezpečí, 
spolu a vedli mezi sebou dialog plný 
základních lidských hodnot – lásky, 
pravdy a humanity. 
Žijete v Mníšku pod Brdy obklopen 
přírodou, jste ochráncem životního 
prostředí. Co vás ze současných 
lidských prohřešků proti přírodě trápí 
nejvíc?
Nejvíc mi vadí přesvědčení lidí, že 
jsou pány tvorstva, vyčlenění z příro-
dy, zkrátka něco víc a nad. Chybí nám 
pokora a úcta. Neříkám, že bychom se 
měli vrátit do lesů a sbírat znovu bobule, 
ale měli bychom si uvědomit souvislosti. 
Každá příčina má svůj následek. Pokud 
vyhodíte někde odpadek, za chvíli ho 
budete pít a jíst.
Nemáte někdy v souvislosti s přírodou 
strach z toho, co tady po nás zůstane 
nebo že nás děti proklejou, do čeho 
jsme je vlastně přivedli?
Člověk si špatně vyložil terminus tech-
nicus „udělej díru do světa“. Jestli si to 
neuvědomíme a nezastavíme to, tak nás 
děti opravdu proklejou. Každý ale musí 
začít u sebe. Já po sobě třeba nespla-
chuju, maximálně tak jednou dvakrát za 
den. Hodně lidí mi říká, že jsem prase, 
mně ale přijde o hodně horší, když na 
2 dcl mé moči při splachování zmizí 5 l 
vody. Musíme si vážit přírodních zdrojů. 
Je jich čím dál tím míň a lidí čím dál tím 
víc. Jsme zase u té pokory. Jak dobře se 
my tady máme, tak špatně se mají lidé 
na druhé straně zeměkoule. Jsme to my, 
kdo žije na úkor té druhé strany světa. 
Neustále žijeme nad své poměry. To 
není v pořádku. 
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NA POKRAČOVÁNÍ

Harrachovské 
názvosloví – část 
čtvrtá
Jde o pokus zdokumentovat vznik někte-
rých místních názvů popř. zachovat již tak-
řka zaniklé. Očekáváme iniciativu dalších 
spoluobčanů včetně připomínek.
Soudná stráň
Název horní části Sachrova kopce, kterou 
se podařilo oddělit od sousedního území 
díky aktivitě hajného Sachra. Je výsledkem 
následného sporu mezi panstvem na obou 
stranách hranic.
Sportka
Původně kavárna Thiele, bouraná jedním 
podnikatelem a zvelebovatelem obce od 
přelomu tisíciletí.
Stará celní cesta
Pokračování první cesty do harrachov-
ského údolí ze sousední Rokytnice přes 
Studenov, která dále překonávala v No-
vosvětském průsmyku hory a umožňovala 
obchod se sousedním územím Slezska.
Stará pošta
Nyní již neexistující dům nad školou, kdysi 
čp. 78, ustoupil při rekonstrukci silnice 
v polovině padesátých let. V letech 1863 až 
1918 sloužil jako pošta.

Stará škola
Původně první německá škola postavená 
v roce 1755 jako dřevěná, zrekonstruovaná 
1813 do kamenné podoby. Učilo se zde 
do r. 1875 (škola přemístěna do objektu 
vedle kostela), nyní restaurace U Bedřicha 
(hajný Bedřich zvaný  achter – osmerák 
výrazná postava cechu).
Šindelka 
Výroba šindele zanikla v roce 1934, po-
sledních 60 000 šindelů sloužilo na Labské 
boudě, nyní expozice KRNAP.
Střelnice
Schiessenhaus – objekt německého střelec-
kého spolku vybudovaný před stávajícím 
Skicentrem.
Televizní cesta
Původní součást tzv. Pilské I, což byla cesta 
od pily Janov do Ryžoviště. Po přeruše-
ní této cesty výstavbou velkých můstků 
sloužila především pro dopravu televizní 
techniky pro přenosy skokanských závodů.
Tesla
Rekreační objekt u mostu přes Mumlavu 
pod skokanskými můstky v roce 1945 
převzatý podnikem Tesla Praha.
U Motejlků
Hospoda do roku 1945 U Bártlů provo-
zovaná po roce 1945 rodinou Motejlků, 
z níž pocházel i úspěšný skokan a trenér 

Dalibor.
Úvěrov
Dva bytové domy postavené především 
iniciativou sklárny pod vilou Harrach ke 
stabilizaci zaměstnanců, tehdy pro některé 
byly náklady nad tehdy obvyklé možnosti 
a proto ono označení.
U zvonku
Objekt Ryžoviště čp. 295 od roku 1739 se 
zvonkem k církevním, ale i bezpečnostním 
využitím.
Varšavjanka
Hotel postavený v roce 1903 rodinou Erle-
bachů (Lambert st.). Centrum lyžařského 
sportu mezi oběma válkami.
Vila Bellevue
Původně soukromý objekt z osmdesátých 
let 19. století stav. Pošepného z Jilemnice 
poblíž Bílého Hořce, v letech 1912–1919 
než vyhořela sídlo první české školy. 
Vila Harrach
Postavena v roce 1906 jako dependance 
hotelu Krakonoš. Po roce 1945 internát 
učňů sklárny.
Hotel Zátiší 
Původně hotel Erlebachschneider (vlastník 
Erlebach byl  krejčí).

K a r e l  D o l e j š í 
k a r e l . d o l e j s i @ e m a i l . c z

 

S Hnutím DUHA jste natočil Bezle-
sou pohádku, s rodinou jste připojili 
k výzvě Zachraňme lesy. Co si od toho 
slibujete?
Tato konkrétní výzva upozorňuje na 
problém smrkové monokultury. U nás se 
smrk sází už od Marie Terezie a pro les 
je to nebezpečné, protože to není zdatný 
strom. Pro naše podmínky jsou podle mě 
daleko přínosnější listnaté stromy. Líbil 
se mi záměr Hnutí DUHA. Odborníci se 
snad konečně sesednou u kulatého stolu, 
začne se vést dialog a najdou se prostředky, 
abychom tu naši krásnou přírodu, kterou 
jsem si mimochodem užíval i tady u vás 
v Harrachově, zachovali a měli z ní radost.

Lidé vás vidí většinou jen s úsměvem na 
rtech. Míváte někdy vůbec splín nebo 
blbou náladu?
Jasně, že jo, taky mám špatnou náladu 
a jsem občas smutnej. Nedržím žádnou 
zvláštní bezdepkovou dietu. Ale vždycky 
máte na výběr, jaký bude váš den. Jsou 
jen dvě možnosti – buď bude dobrý, 
nebo špatný. Všechno je otázkou našeho 
rozhodnutí.
Jak odpočíváte?
S knihou. Knihy bytostně miluju a mám 
na nich závislost.
Na čem si nejvíc pochutnáte?
Mám rád sladkosti. Nejlepší jsou Mozar-
tovy koule. A poslední dobou jím často 

smažák, protože jsem vegetarián a na 
cestách je těžké najít něco bez masa. 
Jak se vidíte řekněme za 20 let? Kam 
chcete, aby život Tomáš Kluse „doklu-
sal“?
K pravdě... Chtěl bych najít pravdu. Těch 
20 let tak akorát možná bude trvat, než se 
doberu nějakého jejího záblesku (smích). 
Ale myslím, že bude stačit, když vyjdu 
aspoň na tu cestu...

S  To m á š e m  K l u s e m  s i  p o v í d a l y : 
M i c h a e l a  H o l m e r o v á  

a  L e n k a  S k r b k o v á
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Zahájení školního roku
Slavnostní zahájení školního roku 2018/2019 proběhlo 3. září 
v osm hodin před školou. Rodičům a žákům byli představeni 
pedagogové a provozní zaměstnanci školy, jejichž řady byly 
rozšířeny o tři asistenty pedagoga. Přítomní byli informováni 
o ukončené rekonstrukci sprch a toalet u tělocvičny, o výmalbě 
prvního patra a přípravě školy na nový školní rok. Ředitelka 
školy i starostka města popřály žákům a jejich rodičům úspěš-
ný školní rok.

Sportovní kurz
V týdnu od 17. do 21. září absolvovali zájemci z řad žáků 
2. stupně cyklisticko-turistický kurz po Krkonoších. Tento 
příspěvek školy vzniká před uskutečněním akce, proto další 
informace můžeme přinést až v dalším čísle HZ. 

H e l e n a  S t ř í b r n á

Film Krkonoše
Za osobní účasti autora filmu, pana Viktora Kuny, zhlédli žáci 
1. i 2. stupně filmový dokument o Krkonoších. Film doplňoval 

učivo zeměpisu a přírodopisu, neboť si žáci mohli zopakovat 
a prohloubit znalosti o geologických a geomorfologických 
procesech v Krkonoších, o zdejší fauně a flóře. Dozvěděli se 
nejen o přírodních poměrech Krkonoš, o osídlení a hospo-
daření v horské přírodě, o těžební a důlní činnosti, ale také 
o rozvoji turistiky. Část filmu byla věnována i našemu městu, 
Mumlavskému vodopádu, sklárně a návštěvě muzea dřívější-
ho dolu. Na promítání filmu navázala diskuse s autorem. 

A l e n a  Z a p l e t a l í k o v á

Kraj pro bezpečný internet
V rámci celorepublikového projektu Kraje pro bezpečný 
internet www.kpbi.cz jsou na naší základní škole věnovány 
úvodní hodiny informatiky tomuto kurzu prevence internetové 
kriminality. Žáci a učitelé se seznamují zábavnou formou (po-
mocí příkladů a videí) s tématy týkající se možných rizik při 
práci s internetem. Žáci a studenti základních a středních škol 
zapojení do soutěže s projektem Kraje pro bezpečný internet 
mohou vyhrát i hodnotné ceny. Soutěžní kvíz trvá do konce 
října 2018.

P e t r  K r o u p a

STŘÍPKY ZE ŽIVOTA ŠKOLKY

Začátek školního roku v mateřské škole 
Kamínek
Dne 3. září jsme se všichni po prázdninách sešli v naší školce. Přivítali jsme nové děti 
a byli jsme moc rádi, že se jim jejich první den ve školce líbil a proběhl téměř bez slziček.
Ihned 5. září byl první výlet, čekal na nás žlutý vláček a odvezl nás na okružní cestu po 
Harrachově. Starší děti navštívily Šindelku a zpátky se vrátily pěšky.
Dne 12. září nás navštívily děti z MŠ Sklářská Poruba. S touto MŠ máme již dlouholetou 
spolupráci. Děti si společně zahrály šipkovanou, předaly si dárečky a pohrály na naší 
pěkné zahradě u MŠ, kde přes prázdniny přibyl nový kolotoč a dvě houpačky.
Dne 13. září ve školce proběhly akce Kloboukový den, Loučení se sluníčkem, jízda vláč-
kem a společný program i s rodiči na zahradě MŠ.

K o l e k t i v  M Š

INZERCE

POZVÁNKA NA 
KRAKONOŠŮV 

DIVADELNÍ PODZIM
DO VYSOKÉHO NAD JIZEROU

KDY?

Čtvrtek 18. října 
2018

20:00 hodin
NA BRITSKOU BLÁZNIVOU KOMEDII

Z LÉKAŘSKÉHO PROSTŘEDÍ

(VÍTĚZ PŘEHLÍDKY MILETÍNSKÉ DIVADELNÍ JARO 2018)

RODINA JE ZÁKLAD 
STÁTU

HRAJE: DS J. K. TYL MEZIMĚSTÍ

PRO VŠECHNY 
VĚKOVÉ 
SKUPINY

REZERVACE
Na tel. č. 
481 528 133 
nebo
na e-mailu:
zpravodaj@
harrachov.cz

CENA
100 Kč osoba/
vstupenka/
doprava

ODJEZD V
19:00 HODIN
Z Harrachova 
(autobusové 
nádraží, 
centrum, 
sklárna, 
Motejlek)
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POZVÁNKA
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NOVINKY Z MĚSTSKÉ KNIHOVNY

Milí čtenáři a přátelé harrachovské knihovny, tento měsíc je měsíc burzy knih. Zvu vás, bude se konat od 1. 10. do 31. 10. 2018. 
Knihy se budou prodávat od 5 do 20 Kč. Časopisy za 2 Kč. 

Přijďte se podívat. Budu se těšit.

PRO MALÉ ČTENÁŘE

Heather Morris – Tatér z Osvětimi
Kniha Tatér z Osvětimi vznikla podle skutečného příběhu, jenž souvisí s jedním z nejzná-
mějších symbolů holocaustu – čísly, která měla vězňové vytetována na předloktí. Když 
se slovenský Žid Lale Sokolov stal v tom strašlivém místě tatérem a musel označovat své 
spoluvězně čísly vyvedenými nesmazatelným inkoustem, využil svou nepatrnou volnost k 
činům. Díky své práci mohl vyměňovat šperky a peníze z majetku zavražděných Židů za 
jídlo, které pomáhalo ostatní vězně držet naživu. Kdyby byl dopaden, čekala by ho jistá 
smrt. Za své přežití mu vděčí mnozí.

Hana Lehečková – Co se děje v Podpostelí
Už vás někdy napadlo, co se děje v tajemném 
světě pod vaší postelí, když zhasnete lam-
pičku a pokoj se zahalí do tmy? Bydlí tam 
skřítci, nebo tam jen tichounce leží zapome-
nuté hračky? Běhají tam pavoučci s lucernič-
kami a uklízejí nepořádek nebo se tam skrývá 
duch? Vydejte se s námi na pohádkovou vý-
pravu pod sedm dětských postýlek a objevte 
sedm různých Podpostelí. 

Thriller
Hendricks G. – Manželka mezi námi
Detektivní román
Dán D. – Žiješ jenom dvakrát
Dán D. – Něžná fata morgána
Švédský román
Ahnhem S. – Oběť bez tváře
Špionážní román
Kessler L. – Závod s časem

Životopisný román
Morris H. – Tatér z Osvětimi
Romány pro ženy
Jakoubková A. – Kam čert nemůže… nastrčí 
manžela
Walden L. – Dědictví maorského náčelníka
Český román
Janečková K. – Pád do tmy
Povídky
Devátá I. – Kde spí lufťáci

Historická romance
Howell H. – Polibek dobyvatele
Historický příběh pro děti
Válková V. – Vznik ČSR 1918
Český příběh pro děti
Lehečková H. – Co se děje v Podpostelí
Příběh pro mládež
Day S. – Tajnosti super sester

NOVÉ KNIHY

PRO DOSPĚLÉ ČTENÁŘE                                                                                      

Na měsíc říjen pro děti připravuji 
soutěž na téma: Poznáváme Českou 
republiku. Těším se na vaši účast.

Krásné podzimní dny přeje z knihovny 
Kateřina Cilichová

SOUTĚŽ PRO DĚTI

Klára Janečková – Pád do tmy
Tereza Brašová uteče ve svých osm-
nácti letech z domova, aby se zbavila 
svého otčíma, který ji léta sexuálně 
zneužíval. Bezpečí najde ve slovin-
ských jeskyních, kde začne pracovat 
jako průvodkyně v největším krasu 
Evropy a později se proslaví jako zá-

chranářka. Petr Brašov, který mezitím udělal politickou kariéru, Terezu donutí vrátit se do Prahy, aby její popularity využil pro svou 
mediální kampaň. Netuší však, že právě to se mu stane osudným…



Pár otázek pro… Radka Pilaře
ZAJÍMÁ NÁS

Radku, proč právě Tomáš Klus? A jak 
bylo náročné takový koncert zorgani-
zovat?
Tomáše vnímám jako otevřeného 
člověka, jenž předává lidem pozitivní 
myšlenky, které se snaží člověka uvést 
do klidu a do tvoření. Zorganizovat 
koncert bylo neskutečně jednoduché a 
spontánní. Časová příprava trvala při-
bližně jeden rok. Tomáš Klus si vlastně 
cestu do Harrachova našel sám, a to 
čistou náhodou. To, že bychom mohli 
uspořádat koncert Tomáše Kluse, jsem 
řešil s pár přáteli, kteří mě v Harrachově 
navštívili. A o několik týdnů později mi 
jedna z těchto kamarádek zavolala, že 
se náhodou potkala s Tomášem v jedné 
pražské restauraci a bezprostředně na 
něj tento náš plán vychrlila, aniž by ho 
znala. Tomáš s návrhem překvapivě souhlasil a tím se mohly 
přípravy harrachovského koncertu rozjet. Vše jsem ale nechal 
plynout v poklidu, tvořilo se v podstatě téměř vše samo. Na 
druhou stranu jsem v organizačních přípravách nefiguroval 
sám, měl jsem své pomocníky, kteří mi práci ulehčili, a patří jim 
za to velké poděkování. Jmenovat je však nechci, oni už budou 
sami vědět (úsměv). 
Tomáš Klus v Harrachově strávil více než jeden večer. Jak si 
Harrachov užil?
Tomášovi se v první fázi líbili lidé a byl nadšený z přírody, 
jejímž je velkým milovníkem. Navštívil Čertovu horu, Mumlav-
ské vodopády, kde absolvoval v tomto období velice osvěžující 
koupel. Určitě se do Harrachova rád vrátí a na delší čas. I jeho 

sedmičlenný tým byl z Harrachova nadšený. 
Při vchodu do kostela před koncertem si 
mohli zájemci zakoupit svíčky. Jaký měly 
význam při této příležitosti?
V rámci koncertu měly svíčky přinést světlo, 
pocit tepla a navodit atmosféru klidu a har-
monie. Svíčka jedna druhé předává světlo, 
a proto když jeden přidal svíčku k té druhé, 
předal tím světlo nejen do prostoru kostela. 
Navíc svíčky tak nějak do kostela přirozeně 
patří a koncertu dodaly tu pravou náladu. 
Svíčky pocházejí z dílny Markéty Vaisové 
nacházející se v nedalekých Rejdicích. Tyto 
svíčky má v oblibě i Tomáš.
Tomáš Klus nejenže udělal radost ná-
vštěvníkům tohoto koncertu a dokázal 
svým výkonem rozzářit přes 250 tváří, ale 
minimálně jedním skutkem potěšil i pana 
faráře. Můžeš prozradit, co to bylo?

Ano, to je pravda. Část výtěžku z koncertu věnoval Tomáš Klus 
na pořízení chybějících tří kostelních zvonů, které v kostelní 
věži od druhé světové války chybí. Tímto bych rád touto cestou 
poděkoval panu faráři za jeho otevřenost a za to, v jakém stavu 
je dnešní kostel – i on má svůj veliký podíl na tom, že se koncert 
vydařil a že měl ten správný nádech.
Radku, plánuješ krom znovupozvání Tomáše Kluse  
do Harrachova pozvat i jiného umělce z české hudební scény?
Krom Tomáše Kluse, který by měl znovu koncertovat v Harra-
chově příští rok v září či v říjnu, bych do Harrachova rád pozval 
i Anetu Langerovou. Už na tom všem začínám pomaloučku 
pracovat. Začínáme ladit místo konání a termíny. 

R a d k a  P i l a ř e  s e  p t a l a  L e n k a  S k r b k o v á
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POZVÁNKY

Srdecne Vás zveme na

10.TURNAJ
v miniGOLFU amatéru

29.9.2018 od 13:00
na miniGOLFu TONDR

kategorie: dospeLí, deti

startovné: 50Kc pomuze Kubíkovi
(ve startovném obcerstvení)

V V

O

V V

V V

V

O
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PŘIŠLO DO REDAKCE

Tuto dýni vypìstovala na své zahrádce paní Helena Miklošová z Harrachova. Záøí 2018.
Wolf Slavík

Poděkování
Chtěla bych tímto moc poděkovat a myslím si, že i za ostatní, paním 
kuchařkám ze školní jídelny za letošní první vaření obědů v měsíci 
srpnu. Veliké uznání opravdu alespoň za mě, která jsem čím dál více 
„nemožná“. Velice mi to pomohlo. Díky 
                                                             Vě r a  Tu č k o v á

Vážená redakce Harrachovského zpravodaje,
dne 11. září jsem si opět zakoupila nové číslo Harrachovského zpravodaje. Sedla jsem si do altánku u městského úřadu a začetla 
se do něj. Přečetla jsem ho, jako vždy, jedním dechem a od první po poslední stránku. Zpravodaj obsahuje vždy mnoho zajíma-
vých a důležitých informací. Při čtení zářijového čísla mě oslovil článek s názvem: Blíží se konec volebního období. Co se za tyto 
čtyři roky stihlo podařit? (doporučuji přečíst). V Harrachově bydlím již 20. rokem. Ano, za tu dobu se pro město Harrachov, 
jeho občany, ale i rekreanty (návštěvníky) udělalo mnoho. Ale dle mého názoru za působení paní starostky Evy Zbrojové a členů 
zastupitelstva se změnilo město Harrachov neuvěřitelně v mnoha oblastech. Několikrát jsem se zúčastnila veřejného zasedání 
zastupitelstva města Harrachova a mrzí mě nezájem ze strany občanů. Jednou jsem se dokonce zúčastnila za občany jediná! Při 
procházkách městem slýchávám občany, jak si mezi sebou povídají, co by se mělo ve městě změnit, co je špatně. A mě při tom 
napadá přísloví: „Pláčete na špatném hrobě!“ Proč nepřijdete na veřejné zasedání zastupitelstva a neřeknete své připomínky, 
návrhy zde? Ráda se zúčastňuji různých akcí, které pořádá kulturní komise. Například zájezdů na akce všeho druhu, ať to jsou 
zájezdy do divadel, na vinobraní, na vánoční trhy atd. Opět i zde jsem často zklamaná z malého zájmu občanů. Ráda bych tímto 
oslovila občany. Využijte možnosti zpestřit si svůj volný čas těmito akcemi. Ceny akcí (zájezdů) jsou finančně upravené pro ob-
čany důchodového věku a pro děti. Závěrem chci touto cestou za sebe poděkovat všem, kteří se podílíte na rozvoji města, na jeho 
úpravě (např. i středisku údržby města) a za organizaci akcí pro občany.

L e n k a  Š i m ů n k o v á

Reakce na tvrzení ve volebním programu hnutí Mamuťák č. 3
Chci veřejně reagovat na jeden konkrétní bod ve volební programu hnutí Mamuťák č. 3, kde se v kapitole 2, v posledním bodě uvádí, 
cituji doslovně: „Harrachovský zpravodaj bude bez cenzury a vlivu na jeho redakční radu“.  V této zmiňované redakční radě jsem pů-
sobil po celé minulé volební období až do dubna 2018, kdy jsem z osobních a časových důvodů svou účast pozastavil. Za celou tuto 
dobu jsem se nikdy nesetkal s nějakým ovlivňováním, ať už od jakékoliv strany politického spektra nebo i ze strany řadových občanů. 
Proto se chci proti tomuto tvrzení ohradit, řadoví členové rady HZ dělají svoji práci ve svém volném čase a zcela bez finančního pro-
spěchu. Proto mě velmi mrzí, že dobrovolná činnost řadových členů redakční rady HZ je takto zneužívaná v předvolebním boji. 

P e t r  B ů ž e k

PRODÁM OPRACOVANÉ HAKLIKY 
Z LIBERECKÉ ŽULY 
CCA 6 M2 / CENA 2 000 KČ. 
SLOŽENO U CESTY. 

Kontakt: Karel Kratochvíl, 
Harrachov 443, telefon: 737 587 133.

INZERCE

ŘÁDKOVÁ INZERCE
Nabídka brigády. Úklid rekreačních objektů v Harrachově. V zimní 
sezoně, většinou soboty. Kontakt: Gisela Zábranská, 603 418 265.

Tuto dýni vypěstovala na své zahrádce paní Helena Miklošová 
z Harrachova. Září 2018.

Wo l f  S l a v í k



BRAMBORY PEČENÝ, BYLY MÁLO MAŠTĚNÝ

Stranu připravila Líba Novotná
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FOLKLOR – ZVYKY A PRANOSTIKY 

ŘÍJEN

Občas jen tak listuji v Alšově Špalíčku – knize, která nepo-
chybně patří k nejkouzelnějším výtvorům české literatury. 
Nad obrázkem pasáčka krav s textem „Sluníčko zachází za 
hory, pasáci pečou brambory“ jsem zavzpomínala na pod-
zimní školní brigády při sběru brambor a na to, jak vítaným 
„ulitím se z vyučování“ bývaly. Tehdy jsem si ovšem ještě ne-

uvědomovala, že brambory nejsou součástí našeho jídelníčku 
odjakživa. Co tedy jedli naši předkové?

Hlavním zdrojem potravin bylo vždy zemědělství, potraviny 
získávané produkcí rostlinou – obiloviny, luštěniny, zelenina 
– a živočišnou – maso skotu, prasat, ovcí a drůbeže, mléko 
a mléčné výrobky, vejce, med. Potraviny získávané lovem 
(lesní a polní zvěř a ryby) a sběrem (plané ovoce, houby, 
med) byly spíše potravinami doplňkovými. V dobách neúro-
dy nebo přírodních či válečných katastrof však byly mnohdy 

jediným zdrojem výživy lidu. Tehdy se jedla i kůra stromů, 
kaštany, kořínky a bylinky, které člověk jindy nesbíral, jedla 
se i zvířata, která podle tehdejších názorů byla nepoživatelná 
– psi, veverky, vrány apod.

Brambory byly z Jižní Ameriky do Evropy dovezeny až v po-
lovině 16. století. Pěstovaly se však pouze jako okrasná rostli-
na. Na královských hostinách na evropských dvorech se jako 
lahůdka začaly objevovat počátkem 17. století a zásluhou 
mnichů řádu Hybernů se dostaly i do Čech. V druhé polovině 
17. století při hladomoru po sedmileté válce (1756–1763) se 
pěstování brambor rychle rozšířilo. Název „brambor“ pro-
zrazuje, že k nám přišly z německé země Braniborsko. 
Na Chodsku jim říkají brambůry, v Podkrkonoší bandory.

Brambory se staly základní potravou lidové kuchyně všední-
ho dne. Jedly se vařené, pečené v popelu, opékané, smažené, 
v polévkách, samostatně s různými příkrmy i jako příloha 
k jídlům masovým a zeleninovým. Další rozšíření pěstová-
ní brambor v 18. a 19. století způsobil objev, že z brambor 
je možno vyrobit pálenku. Možná právě tehdy vznikla tato 

průpovídka z Čech: „Brambory, bram-
bory, to jsou boží dary. Boháč i chudina, 
má celá rodina. Brambory, brambory, 
chudých jsou tolary. Popřej nám jich 
Bože a bude nám dobře.“

Jídla z brambor, v české lidové stravě 
dříve převažující, jsou velmi rozmani-
tá. K obědu bývaly pečánky, brambory 

na kyselo, kaše, škubánky (kucmoch, šusterka, trpálky, 
šterc). Pro horské kraje byla typická spíše jídla ze syrových 
brambor, např. chlupaté knedlíky, jinak frncochaté neboli 
bosáky, a také bramborák – litý na pekáč (bác nebo táč) nebo 
bramborák pečený přímo na plotně nebo pánvi (cmunda, 
sejkory, halušky, kramfleky, strouhanec, plískánky). Pro 
nížiny byla typická spíše jídla z vařených brambor – brambo-
rové knedlíky slané i sladké, šišky, placky aj. Rovněž jména 
krajově obměňovaných jídel jsou rozmanitá, často utvořená 
jen pro pobavení, aby vyjadřovala i to, že zejména u mužů 
upřednostňujících maso nepatřila taková jídla k oblíbeným 
(třeba praskokrky nebo nahý bratři). V čase sklizně brambor 
si připomeňme, že i tato bohatá česká pojmenování dosvěd-
čují, jak významnou roli hrají brambory v našem jídelníčku. 
Třeba tím, že si k večeři dáme brambory na loupačku. Nebo 
jim říkáte volupsije? Ale pozor! Na Chodsku se říká, že „nej-
ni brambůr jako brambůr, nekerý je brambůrek, po nekerým 
břicho bolí, po nekerým žaloudek“.

Kolik dní v říjnu uplyne do prvého deště, po tolik dní bude i v zimě pršeti.
Čím déle vlaštovky u nás v říjnu prodlévají, tím déle pěkné a jasné dny potrvají.
Když křížový pavouk se v říjnu ukrývá a nevylézá, není daleko do sněhu.
Svatá Uršula perličky rozsula; ráno vstala, posbírala, ani jediné nenechala.

„Brambory jako 
lahůdka se začaly 
objevovat počátkem 
17. století  “

BRAMBORY PEČENÝ, BYLY MÁLO MAŠTĚNÝ

Kolik dní v říjnu uplyne do prvého deště, po tolik dní bude i v zimě pršeti.Kolik dní v říjnu uplyne do prvého deště, po tolik dní bude i v zimě pršeti.
Čím déle vlaštovky u nás v říjnu prodlévají, tím déle pěkné a jasné dny potrvají.Čím déle vlaštovky u nás v říjnu prodlévají, tím déle pěkné a jasné dny potrvají.
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V této rubrice jsou zveřejňováni ti jubilanti, kteří v letošním roce oslaví kulaté nebo půlkulaté výročí svého narození, a to po-
čínaje šedesátkou a více. U osob nad osmdesát let pak zveřejňujeme každý rok. Ti z vás, kteří si nepřejete být ve společenské 
rubrice zmíněni, sdělte, prosím, svůj požadavek Lence Skrbkové na telefonní číslo 725 831 363. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA PRO MĚSÍC ŘÍJEN

MĚSÍC ŘÍJEN 2018

Všem jubilantům přejeme do 
dalších let mnoho radosti, pohody 
a především pevné zdraví.

V pravidelné rubrice Novinky z městské knihovny se můžete 
dozvědět, jaké nově pořízené knížky si čtenáři a přátelé harra-
chovské knihovny mohou zapůjčit. Jsou to knížky nejen pro dospělé 
čtenáře, ale i pro ty nejmenší a otázka pro měsíc říjen zní: Kdo je 
autorem knížky s názvem Co se děje v Podpostelí?  

1. Klára Janečková
2. Hana Lehečková
3. Heather Morris

Své odpovědi, včetně uvedení Vašeho jména, adresy, telefonního 
čísla, zasílejte do 20. října 2018 na adresu: Město Harrachov – 
Harrachovský zpravodaj, Harrachov 150, 512 46 Harrachov 
nebo mailem na zpravodaj@harrachov.cz. Z došlých správných 
odpovědí bude vylosován jeden soutěžící, který obdrží výhru 
v podobě balíčku čaje – Krakonošova čarobejlí. Správná odpověď 
na soutěžní otázku v zářijovém zpravodaji, která zněla: V tomto 
čísle Harrachovského zpravodaje jste se mohli dočíst o tom, že 
harrachovské louky Čertovy hory v létě spásaly ovečky. Na konci 
letní sezony jim byla ostříhána vlna a upravena kopýtka. Střihači 
měli nejvíce práce s berany a to kvůli jejich váze. Otázka tedy zní: 
Až kolik kilogramů může vážit dospělý beran? Správná odpověď 
byla: 150 kg a více. Pro měsíc září zaslala správnou odpověď a byla 
vylosována paní Helena Šebová z Harrachova. 
Gratulujeme!

SŇATKY ZA MĚSÍC ZÁŘÍ 

Mrklasová Zdeňka 98
Drahoňovská Hana 88
Holatová Dana 86
Mikšíčková Věra 83
Janoušková Miroslava 83
Kulhánková Dagmar 75
Habrová Ivana 75
Folvarská Olga 75
Soukup Jaroslav 70
Novák František 60
Králová Libuše 60

17. 09. 2018
Petr Novák & Veronika Kupsová, oba Vrbičany (okr. 
Litoměřice)
22. 09. 2018 
Vilém Herman (Praha) & Lucie Černochová (Praha) 

POZVÁNKA Z KRNAPU

Harrachovský zpravodaj vydává město Harrachov, čp. 150, Harrachov, 512 46. Příspěvky či inzerci zasílejte na adresu redaktorky 
Lenky Skrbkové (zpravodaj@harrachov.cz, tel.: 725 831 363) nebo zanechávejte v podatelně městského úřadu. Nevyžádané příspěvky 
se nevracejí. UZÁVĚRKA LISTOPADOVÉHO ČÍSLA  JE 20. 10.  Evidenční číslo MK ČR E 15902. Sazba D. Hloušek, tisk SURA s.r.o.

Rozměry plošné inzerce HZ
1/1 - celá strana - 190 x 270 mm (š x v) 1000 Kč 
1/2 - půl strany na výšku - 95 x 270 mm (š x v) 600 Kč 
1/2 - půl strany na šířku - 190 x 135 mm (š x v) 600 Kč 
1/4 - čtvrt strany na výšku - 95 x 135 mm (š x v) 400 Kč
1/4 - čtvrt strany na šířku - 190 x 65 mm (š x v) 400 Kč
1/8 - osmina strany na výšku - 95 x 65 mm (š x v) 200 Kč
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VOLEBNÍ PŘÍLOHA
HARRACHOVSKÉHO ZPRAVODAJE

Vážení občané,

ve dnech 5. a 6. října 2018 se uskuteční komunální volby do 
zastupitelstva města Harrachova. Konat se budou v budově 
městského úřadu, v 1. patře, adresa: Harrachov čp. 150, 
512 46 Harrachov.
Harrachov má jeden volební okrsek pro obyvatele s trvalým 
pobytem v Harrachově.
V pátek, dne 5. října 2018, můžete volit v době od 14:00 do 22:00 hodin, 
v sobotu, dne 6. října, od 08:00 do 14:00 hodin. Zároveň budou probíhat i volby do 
Senátu.
Do harrachovských komunálních voleb vstupuje celkem 7 volebních stran, kterým byla 
nabídnuta možnost prezentovat své volební programy v této mimořádné příloze 
Harrachovského zpravodaje.

Každá volební strana dostala prostor na jednu A4 a my vám je představujeme v pořadí, v ja-
kém byla vylosována čísla volebních stran na hlasovací lístky do komunálních voleb 2018. 
Této možnosti nakonec využilo 6 volebních stran.

L e n k a  S k r b k o v á
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Volební strana pořadové číslo
TOP 09 1
Starostové pro Liberecký kraj 2
ANO 2011 3
SNK - ZMĚNA PRO HARRACHOV 4
Vladimír Prokop Zbroj 5
SNK - Evropští demokraté 6
Občanská demokratická strana 7
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VOLEBNÍ PŘÍLOHA
HARRACHOVSKÉHO ZPRAVODAJE

OZNÁMENÍ
o době a místě konání voleb do zastupitelstva obce

Starostka města Harrachov podle § 29 zák. č. 491/2001 Sb., o volbách do zastupitelstev obcí a o změně některých 
zákonů, ve znění pozdějších předpisů zveřejněním v místě obvyklým oznamuje:

1. Volby do zastupitelstva města Harrachov se uskuteční
    v pátek dne 5. října 2018 od 14.00 hodin do 22.00 hodin
    a v sobotu dne 6. října 2018 od 8.00 hodin do 14.00 hodin

2. Místem konání voleb ve volebním okrsku č. 1:
je volební místnost Harrachov, čp. 150 (budova městského úřadu) pro voliče s trvalým pobytem Harrachov.

3. Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže svoji totožnost a státní občanství České republiky, popřípadě 
státní občanství státu, jehož občané jsou oprávněni volit na území České republiky.

4. Voliči budou dodány nejpozději 3 dny přede dnem voleb hlasovací lístky. Ve dnech voleb může volič obdržet hlasovací 
lístky i ve volební místnosti.

OZNÁMENÍ
o době a místě konání voleb do Senátu Parlamentu ČR

Starostka města Harrachov podle § 15 zák. č. 247/1995 Sb., o volbách do Parlamentu České republiky a o změně 
a doplnění dalších zákonů, ve znění pozdějších předpisů zveřejněním v místě obvyklým oznamuje:

1. Volby do Senátu Parlamentu České republiky se uskuteční
     v pátek dne 5. října 2018 od 14.00 hodin do 22.00 hodin
     a v sobotu dne 6. října 2018 od 8.00 hodin do 14.00 hodin.

2. Místem konání voleb ve volebním okrsku č. 1:
je volební místnost Harrachov, čp. 150 (budova městského úřadu)
pro voliče s trvalým pobytem Harrachov či voliče, kteří mají platný voličský průkaz.

3. Hlasovací lístky budou voličům dodány nejpozději 3 dny přede dnem voleb do Senátu. Ve dnech voleb může volič 
obdržet hlasovací lístky i ve volební místnosti.

4. Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže svoji totožnost a státní občanství České republiky (platným 
občanským průkazem, cestovním, diplomatickým nebo služebním pasem České republiky).

5. V případě konání II. kola voleb do Senátu se tyto uskuteční
    v pátek dne 12. října 2018 od 14.00 hodin do 22.00 hodin
    a v sobotu dne 13. října 2018 od 8.00 hodin do 14.00 hodin.

Volič obdrží hlasovací lístky pro 2. kolo voleb ve dnech voleb ve volební místnosti.
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